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فصل ها مي تواند تجربه باشد. تجربه اي 
دنيا حيدري

     نگاه
براي بهتر ش��دن. اما به ش��رط آنكه 
نخواهيم گلخانه اي عمل كنيم. يا آن كه 
با زوم كردن روي صرفاً كسب نتيجه، رسيدن به اهداف ديگر را قرباني 
كنيم. اين شايد همان چيزي بود كه ليگ بسكتبال ايران امسال شاهدش 
بود. استفاده از خارجي هايي كه ديگر نقش آموزگار نداشتند و براي انتقال 
تجربه روي آنها حساب نمي شد. تنها ستوني بودند براي كسب نتيجه كه 
البته موفق هم بودند اما با نابود كردن استعدادهايي كه قرار بود در تيم 
ملي ايفاي نقش كنند اما در تيم هاي خود فرصتي ب��راي عرض اندام 
نيافتند تا بتوانند براي بازي هاي بهتر آماده و مهيا شوند. اين نوع نگاه، 
مي تواند ويرانگر باشد. بيش از آنچه كه تصور مي شود. اين مسئله امسال 
در ليگ به وضوح ديده ش��د. در بازي هايي كه خارجي ها حرف اول را 
مي زدند و يك سر و گردن بالاتر از ديگران بالاتر بودند. نه فقط از حريف، 
ك��ه از بازيكنان هم تيمي خود و درس��ت نقش كاميون هاي��ي را بازي 
مي كردند كه بدون نصب سپرهاي استاندارد، در تصادفات جاده اي فاجعه 
مي آفرينند چراكه روي آنها براي كسب برد، امتيازآوري و قهرماني حساب 
شده بود و همين نگاه مانع مي شد كه با ميدان دادن به ديگران، زمينه 
شكوفايي استعدادهاي ديگر مهيا شود. اين اجحاف را نه فقط استعدادهاي 
جوان كه نفرات اصلي نيز متحمل مي شدند. نفراتي كه حتي اگر در بين 
اصلي هاي تيم هم قرار مي گرفتند نمي توانستند ايفاگر نقش اصلي باشند 
و نقش بهتر از سياهي لشكر نصيبشان نمي شد. حال آنكه ماهيت استفاده 
از بازيكنان خارجي در ليگ، بدون شك بالا بردن سطح كيفي بسكتبال 
باشگاهي ايران و استفاده از تجربيات شان براي رشد بازيكنان داخلي بوده. 
مسئله مهمي كه حالا در لابه لاي زياده خواهي ها و نتيجه گرا بودن تيم ها 
گم شده تا شاهد كاهش نقش بازيكنان داخلي در تيم هاي خود باشيم. 
بازيكناني كه مي توانند با استفاده درست و اصولي از بازيكنان خارجي 
خود را بالا كش��يده و با اس��تفاده از دانش و تجربيات آنها، خود را براي 

حضوري پرقدرت در تيم ملي آماده و مهيا كنند. 
ليگ بسكتبال ايران اين فصل نقاط ضعف و قوت زيادي داشت كه از 
جمله آنها مي توان به قهرماني تيمي اشاره كرد، كه ابتداي فصل قصد 
كناره گيري داشت اما با كسب عنوان قهرماني، باعث شد تا نگاه ها براي 
حمايت بيشتر به سمت آن جلب شود و تلنگري شد براي ساير استان ها 
و تيم ها كه در صورت حمايت، مي توانند به عناوين درخور توجه دست 
يابند. استفاده نيروي زميني از سرباز بازيكنان گمنامي كه مي توانند 
استعدادهاي ناب آينده باشند نيز از جمله نكات جالب توجه بود كه لزوم 
توجه و سرمايه گذاري روي بازيكنان جوان و بي نام و نشان را بار ديگر 
ثابت كرد. بازيكناني كه حتي در بازي هايي كه نتيجه را واگذار كردند 
نيز نمايش قابل توجهي داشتند و ثابت كردند سرمايه گذاري روي آنها 
بدون شك بي نتيجه نخواهد بود. البته كم تعداد بودن تيم هاي حاضر 
در ليگ همچنان يك ضعف بزرگ است كه بايد به آن نيز توجه ويژه اي 
شود اما شايد بارز ترين مسئله، خارجي محوري تيم ها بود كه فرصت هاي 
زيادي را از بازيكنان اصلي و داخلي گرفت تا نتوانند آن طور كه بايد به 
مرز آمادگي رسيده و خودي نشان دهند. مسئله اي كه انتظار مي رود 

توجه ويژه اي به آن شود براي عدم تكرار.

 برگ�زاري رقابت هاي ليگ كمك 
فريدون حسن

     بسکتبال
ش�ايان توجهي به رشد و پويايي 
ورزش مي كند و يك تيم ملي قوي 
از دل ي�ك لي�گ بابرنام�ه، منظم و منس�جم بي�رون مي آيد.

ليگ برت��ر بس��كتبال اي��ران ني��ز از اين قاعده مس��تثني نيس��ت. 
بس��كتبال ايران اي��ن روزها در ح��ال پوس��ت اندازي دوباره اس��ت. 
نس��ل طلايي اواس��ط دهه 80 كه افتخ��ار قهرماني آس��يا، حضور در 
المپي��ك و جام جهان��ي و رقابت ب��ا قدرت ه��اي بزرگ ق��اره كهن و 
دني��ا را در كارنامه داش��ت حالا ديگر به آخر راه رس��يده و بس��كتبال 
 پراس��تعداد ايران بايد جانش��يناني شايس��ته ب��راي آنها پي��دا كند.

يافتن اين استعدادها و لزوم حمايت از آنها اهميت پرداختن به ليگ و 
توجه به آن را دوچندان مي كند. ليگ بسكتبال ايران امروز به عنوان يكي 
از برترين ليگ هاي اين رشته در سطح قاره آسيا شناخته مي شود. حضور 
بازيكنان بزرگ ملي پوش در كنار بازيكنان خارجي باكيفيت باعث شده 
تا ليگ بسكتبال ايران در كنار جذابيت هاي ناشي از تكنيك هاي انفرادي 
بازيكنان داخلي و خارجي به لحاظ فني نيز در زمره برترين هاي آسيا 
باشد. با اين وجود هستند كشورهايي كه علاوه بر رقابت با ايران در رده 
ملي به لحاظ باشگاهي نيز رقابت تنگاتنگي با ليگ بسكتبال ايران دارند.

   چيني هاي پيشتاز
ليگ بسكتبال چين برترين ليگ آسياست، حضور بازيكنان برتر آسيا 
و حضور بهترين هاي بسكتبال جهان در اين مسابقات و البته حضور 
اسپانس��رهاي پرقدرت و گردش مالي بالا باعث شده تا اين ليگ به 
عنوان برترين ليگ بسكتبال قاره آسيا معرفي شود. حضور چهره هاي 
نامدار بسكتبال ايران نظير حامد حدادي، صمد نيكخواه بهرامي و 
مهدي كامراني در ادوار مختلف اين ليگ نيز دليلي بر سطح بالاي 
آن در آسياست. چيني ها البته بعد از قدرت گرفتن ايران در آسيا به 
مسابقات باشگاهي خود بهاي بيشتري دادند؛ چراكه متوجه شدند با 
وجود ايران كه پشتوانه اش يك ليگ برتر منظم است كارشان براي 

ادامه رقابت قدرت نمايي در آسيا دشوار خواهد بود.
    ليگ هاي درجه 2 و عرب هاي تك تيمي

 به جز چين ديگر كشورهاي آسيايي صاحب بسكتبال نيز داراي ليگ 
هستند، اما نه در حد و اندازه هاي چين و ايران؛ از جمله اين كشورها 
مي توان به قزاقستان، ژاپن، فيليپين و كره جنوبي اشاره كرد كه همگي 
آنها طي سال هاي اخير جهش قابل توجهي در بسكتبال داشته اند. در 
اين ميان البته كش��ورهاي عربي نيز حضور دارند كه طبق معمول با 
اس��تخدام بازيكنان خارجي و تغيير مليت آنها سعي دارند براي خود 
نامي در بسكتبال دست و پا كنند. كشورهاي عربي چيزي به نام ليگ 
بسكتبال ندارند و صرفاً روي تك تيم ها با بازيكنان قرضي خارجي و 
تغيير مليت داده سرمايه گذاري كرده اند و البته گهگاهي نتيجه هم 

گرفته اند به خصوص در غرب آسيا.

خارجي محوري بلاي جان بسكتبال

ليگ برتر قاره چيني است!
 نگاهي كوتاه به مسابقات باشگاهي بسكتبال آسيا

ليگ برتر بسكتبال 
سعيد احمديان

      گفت وگو
در حال��ي اواخ��ر 
بهم��ن ب��ه پايان 
رسيد كه يك قهرمان غيرمنتظره داشت؛ شهرداري 
تبريزي، تيمي كه توانس��ت در مي��ان غول هاي 
بسكتبال كه با بودجه هاي كلان تنها جام قهرماني 
را هدف گرفته بودند، سري بلند كند تا جام نه در 
جنوب و تهران، بلكه به ش��مال غرب ايران و شهر 
تبريز برود. با پايان ليگ بسكتبال، مهران حاتمي 
س��رمربي تيم ش��هرداري تبري��ز در گفت وگو با 
»جوان« از قهرماني شاگردانش و فراز و فرودهاي 

ليگ بسكتبال صحبت كرده است. 
آق�اي حاتم�ي تبري�ك مي گويي�م، 
شهرداري تبريزي كه ابتداي فصل حتي 
حضورش در ليگ هم در هاله اي از ابهام 
بود، توانس�ت در پايان جام را به تبريز 

ببرد. راز اين قهرماني چه بود؟
قهرماني ش��هرداري تبريز در لي��گ حاصل يك 
پروسه سه ساله بود و امسال سومين سال حضور 
تيم در سوپرليگ بسكتبال كشور بود. سال اول در 
تبريز نبودم اما در س��ال هاي دوم و سوم به عنوان 
مربي تيم فعاليت كردم. در سال اول حضورم هم 
معتقدم كه بنا به ش��رايط نتايج خوبي گرفتيم اما 
امس��ال با توجه به حمايت مسئولان و حرفه اي تر 
شدن باشگاه نسبت به سال هاي قبل، عملكردمان 
نسبت به سال هاي قبل خيلي بهتر شد. ضمن اينكه 
توانستيم اول فصل بازيكنان خيلي خوبي را جذب 
كنيم كه در عملكرد فني مان خيلي تأثيرگذار بود. 
از صحبت هايت�ان مي ت�وان اين ط�ور 
برداش�ت كرد نگاه حرفه اي مسئولان 
تبريز به تيمداري در اين قهرماني تأثير 

زيادي داشته است؟
صددرصد همين طور است، خصوصاً زحمات دكتر 
هوش��يار ش��هردار منطقه 5 تبريز كه در روزهاي 
س��خت كنار تيم بودند، خيلي تأثيرگ��ذار بود، از 
زحمات دكتر رحيمي مديرعامل باشگاه هم نبايد 
گذشت كه در پلي آف شرايط را طوري رقم زدند كه 

تيم ما راهي جز پيروزي نداشت. 
قهرمان شديد اما با توجه به رقيب هايي 

ك�ه داش�تيد اول فص�ل قهرمان�ي در 
برنامه هايتان جايي داشت؟

اوايل فصل شايد تيم ما در قواره يك تيم فيناليست 
نبود ولي رفته رفته، مخصوصاً در پايان دور برگشت 
توانستيم جايگاه دومي را بگيريم و اين نشان مي دهد 
كه در واقع حضورمان در پلي آف اصلاً شانسي نيست 
و با تمام تيم ها مي توانيم رقابت كنيم. خوش��حالم 
كه در مراحل بالاتر روند تيم بهتر هم شد و بچه ها 
كامل تر بازي كردند و تحت تأثير جو قرار نگرفتند و 
توانستيم راهي فينال شويم. در فينال هم حمايت 
پرشور تماشاگران، راهي جز قهرماني پيش رويمان 
نگذاش��ت. حتي در تهران هم تماشاچي داشتيم، 
تماش��اگراني كه از راه هاي دور و نزديك خودشان 
را به سالن مي رساندند، خيلي ما را حمايت كردند 
و بدون شك نقش مؤثري در قهرماني داشتند تا در 
قواره يك تيم كامل در فينال حاضر باشيم. همچنين 
با توجه به بازيكناني كه جذب كرده بوديم و شناخت 
كاملي كه از آنها داشتم، انتظار داشتم كه روز به روز 
بهتر شوند، سه بازيكن به نام هاي اصغر كاردوست، 
روزبه ارغ��وان و آرن داوودي را ك��ه تيم هاي ديگر 
جذب نكرده بودند، كنارمان داشتيم. اين سه بازيكن 
ارزنده كشورمان شرايطشان در تيم مان با توجه به 
تمرينات و سختي هايي كه كش��يدند، فرق كرد و 
توانستند دوباره خودش��ان را به عنوان ملي پوشان 
اصلي تيم ملي مطرح كنند و الان هم س��ه بازيكن 
تأثيرگذار تي��م ملي براي مس��ابقات انتخابي جام 

جهاني هستند. 
با توج�ه ب�ه س�رمايه گذاري تيم هاي 
پتروشيمي، صنعت نفت، مهرام و فينال 
تمام جنوبي سال هاي قبل، قهرماني تان 
البته غيرمنتظره بود. به هر حال رقباي 

از نظر مالي قدرتمندي داشتيد. 
اگر بخواهيم درباره مس��ائل مالي صحبت كنيم، 
شهرداري تبريز تيم پنجم يا شش��م بود ولي من 
خوش��حال هس��تم كه به جز اين موارد، مديريت 
فني و مالي تيم براي موفقيت تيم به خصوص در 
روزهاي سخت كه هر تيمي مي تواند از نظر مسائل 
اقتصادي دچار مشكل ش��ود، در كنار تيم بودند 
و نگذاش��تند تيم لطمه بخ��ورد. همچنين لياقت 
بازيكنان ما بالاتر از قراردادهايي بود كه بس��تند، 
آنها نشان دادند كه چقدر مي توانند در سطح بالا 
بازي كنند. اين مسئله در بازيكنان خارجي تيم ما 
هم مشهود بود، بازيكناني كه با قراردادهاي پايين 
به تبريز آمدند اما در قواره يك بازيكن بزرگ براي 
ما بازي كردند. اين به خاطر ج��وي بود كه بر تيم 
حاكم بود و توانستيم جو را به سمتي هدايت كنيم 
كه همه احساس مس��ئوليت كنند و به هدفي كه 

مدنظرمان بوديم، برسيم. 
به عنوان مربي تيم قهرمان و سرمربي 
تيم سابق تيم ملي، ارزيابي تان از ليگ 
بسكتبال كه به پايان رسيد، چيست؟ 
ليگ چه ضعف ها و قوت هايي داشت و 
اينكه چه كارهاي�ي بايد صورت بگيرد 
تا در سال هاي آينده ليگ پربارتري را 

شاهد باشيم؟ 
ورزش هم مانن��د تمامي چيزها متأثر از ش��رايط 
اقتصادي است، دولت و شركت ها اگر از نظر مالي 
شرايط خوبي داش��ته باش��ند، ورزش روند رو به 
جلويي مي تواند داشته باشد اما هر وقت حمايت ها 
كم رن��گ ش��ود، ورزش ما هم كم رنگ مي ش��ود. 
بسكتبال هم جدا از اين قضيه نيست، اما به عنوان 
كسي كه سال هاي زيادي در بسكتبال كار كرده، 

معتقدم ب��ه اين رش��ته ورزش��ي در روزهايي كه 
مشكلات هست، بيشتر از بقيه ورزش ها ظلم شده 
است. اين در شرايطي است كه حق بسكتبال اين 
است كه حداقل 10، 12 تيم در ليگ حضور داشته 
باش��ند كه بتوانند از نظر مالي خودشان را تأمين 
كنند. با بودن اين 12 تيم، بازيكنان و استعدادهايي 
كه داريم، مي توانند با حضور در مسابقات هر روز 
آبديده تر شوند و س��طح بالاتري را نشان بدهند. 
با اين حال مشكلات زيادي در باش��گاه ها داريم، 
معتقدم دغدغه هاي مالي باشگاه ها بايد حل شود 
تا بسكتبال به مسائل فني برس��د و هر چه جنبه 
فني ليگ بيشتر توجه شود، سطح و كيفيت بازي 

بازيكنان هم مي تواند بالاتر برود. 
خروجي اثرات ليگ خوب در تيم ملي 

هم ديده مي شود. 
صددرصد، مطمئن باشيد ما اگر باشگاه هاي قوي 
داشته باشيم، باشگاه هايي كه برنامه ريزي خوبي 
براي بازيكنان در طول سال داشته باشند، تيم ملي 
هم مي تواند با دو، سه روز قبل از بازي دور هم جمع 

شدن، عملكرد بهتري در مسابقات داشته باشد. 
نكت�ه قابل توج�ه در فصل ه�اي اخير 
حض�ور بازيكن�ان خارج�ي در لي�گ 
بسكتبال است، تأثيرش�ان را در رشد 

بسكتبال چطور مي بينيد؟
وقتي از بازيكن خارجي صحب��ت مي كنيم، بايد 
بازيكني مدنظرمان باشد كه از نظر رعايت مسائل 
حرفه اي گري، چه در داخل زمين و چه بيرون زمين 
سمبل و نمونه باشد. هر تيمي چنين بازيكناني فارغ 
از رقم قرارداد وارد كرده، به نظر من برنده است. اين 
تيم ها با اين خارجي ها، يك مربي و يك الگو داخل 
زمين دارند كه بازيكنان ايران��ي تلاش مي كنند 
خودشان را به اس��تانداردهاي اين بازيكن نزديك 
كنند. در مجموع معتقدم اگر بازيكنان خارجي مان 
را درست انتخاب كنيم، كيفيت فني ليگ خيلي بالا 
مي رود. البته در برخي ليگ هاي اروپايي با حضور 
زياد خارجي هاي باكيفيت، سطح ليگ شان بالاتر 
رفته، اما بازيكنان بومي زير س��ايه خارجي ها قرار 
گرفته اند و رشد نمي كنند. به همين خاطر بايد در 
ليگ ايران براي جلوگيري از چنين اتفاقي، تعداد 

بازيكنان خارجي كنترل شده باشد. 
حضور مربيان خارجي مانند فوتبال كه 
برانكو و شفر حضور دارند، در بسكتبال 
هم به طور قطع مي تواند س�طح فني را 
بالاتر ببرد، در اين باره چه نظري داريد؟

تأثيرگذار است، البته به شرطي كه سطح مربياني 
كه به ايران مي آيند، خيلي بالاتر از مربيان داخلي 
باشد و اين كه مي تواند بس��كتبال كشورمان را از 
نظر فني تكان بدهد اما به صرف اينكه يك مربي 
خارجي با يك مبلغ بالا آورديم، دردي از بسكتبال 
دوا نمي كند و مهم كيفيت مربي خارجي است كه 

به ايران مي آيد.

ليگ برتر بسكتبال با همه حواشي اش به پايان رسيد و 
قهرماني شهرداري تبريز مهم ترين اتفاق غيرمنتظره اي 
بود كه رخ داد. اين دوره از رقابت ها در حالي برگزار شد 
كه تب انتخاب رئيس جديد فدراسيبون بسيار داغ بود 
و تنها چند روز قبل از شروع مرحله نهايي ليگ، رامين 
طباطبايي رياس��ت فدراسيون را به دس��ت گرفت. با 
حساس شدن رقابت ها حاش��يه هاي ليگ نيز افزايش 
يافت. در ادامه به برخي از نكات مثبت و منفي ليگ برتر 

بسكتبال مي پردازيم. 
   جام قهرماني در تبريز

ليگ امس��ال با حضور 9 تيم از چهار اس��تان )تهران، 
خوزستان، گلس��تان و آذربايجان شرقي( برگزار شد و 
ساير مناطق كشور از داش��تن تيم ليگ برتري در اين 
رشته دانشگاهي محروم بودند. با همه فراز و نشيب هاي 
موج��ود در اي��ن دوره از رقابت ها انس��جام خوبي در 
برگزاري مس��ابقات به چش��م خورد؛ هرچند كمبود 
امكانات برخي تيم ها و استاندارد نبودن برخي سالن ها 
بازيكنان و مربيان را آزار داد. با اين حال شهرداري تبريز 
را بايد قهرمان غيرمنتظره اين دوره خواند. اين تيم با 
هدايت مهران حاتمي و با تركيبي از بازيكنان باتجربه، 
جوان و خارجي براي نخس��تين بار ج��ام قهرماني را 
بالاي س��ر برد. اين موفقيت در شرايطي به دست آمد 
كه پيش از شروع رقابت ها اخبار ضد و نقيضي مبني بر 
كناره گيري شهرداري از ليگ برتر به گوش مي رسيد 
اما حالا با كسب قهرماني، مديران تيم با انگيزه فراوان 
در حال برنامه ريزي براي فصل آينده هستند. با انصراف 
نفت آبادان از حضور در مسابقات غرب آسيا، مسئولان 
شهرداري تبريز رسماً براي اعزام به اين رقابت ها اعلام 
آمادگي كرده اند و بايد ديد فدراسيون چه تصميمي در 

اين خصوص مي گيرد. 
   جنوبي هاي ناكام

فيناليست هاي دو دوره گذشته از رس��يدن به ديدار 
نهايي بازماندند و دست شان به جام نرسيد. پتروشيمي 
و نفت آبادان از جمله گزينه هاي قهرماني محس��وب 
مي شدند اما در نهايت هيچ كدام به اين هدف نرسيدند. 
ماهش��هري ها با هدايت مهران شاهين طبع تا مرحله 
نيمه نهايي بالا آمدند و در نهايت نيز پس از پشت سر 
گذاش��تن پنج ديدار، نتيجه را به مهرام واگذار كردند. 
آباداني ها نيز پس از پنج بازي پرحاشيه مقابل شهرداري 

تبريز كوتاه آمدند تا در نهايت هر دو تيم خوزستاني به 
بازي رده بندي برسند. 

   نقش پررنگ خارجي ها
با اينك��ه بازيكن��ان ايراني تمام تلاش ش��ان را كردند 
تا بهترين عملكردش��ان را به نماي��ش بگذارند اما به 

هيچ وجه نمي توان نقش پررنگ بازيكنان خارجي را 
ناديده گرفت. هرچه مسابقات به مرحله نهايي نزديك 
مي شد حساسيت بازي ها بيش��تر مي شد تا جايي كه 
در ديدارهاي نيمه نهايي و فينال بسكتباليس��ت هاي 
خارجي بيشترين امتيازها را براي تيم هاي صعودكرده 
به دس��ت آوردند. در بازي پنجم فينال و در روزي كه 
جام در آذربايجان ماند ديمونيك 24 امتياز و پولكو 21 
امتياز براي ش��هرداري گرفتند. آرنت مولتريه و پولن 
بازيكنان خارجي مهرام نيز عملكرد خوبي داش��تند، 
لاوال و دومنيك جونز هم ياران كليدي پتروش��يمي 
محسوب مي شدند و اين وسط دانشگاه آزاد تنها تيمي 

بود كه بدون بازيكن خارجي در ليگ حضور داشت. 
   بحران داوري

در جريان بازي هاي ليگ اعتراضات به داوري يك پاي 
هميشگي مسابقات بود. جالب اينكه سوت هاي اشتباه با 
حساس شدن بازي ها و رسيدن به مراحل پاياني بيش از 

پيش به ضرر تيم ها تمام مي شد و حتي در مواردي حذف 
برخي تيم ها با اشتباهات مستقيم داوري اتفاق افتاد. اما 
مثل هميش��ه موضوع اصلي اين ب��ود كه قضاوت هاي 
اش��تباه چرا و چگونه رخ داده و سهوي يا عمدي بودن 
سوت هاي اش��تباه يكي از بحث هاي داغ و حاشيه اي 
اين فصل بود. يكي از داغ ترين بحث ها در اين خصوص 
ديدار چهارم دانشگاه آزاد – مهرام است، ديداري كه در 
لحظات پاياني تكنيكال فول و خطاي سه ثانيه اعلام شد 
و در نهايت مهرام پيروز ميدان شد و به مرحله بعد رسيد. 
پس از شدت گرفتن اعتراضات به داوري اين مسابقه، 
واحدپور رئيس وقت كميته داوران به اشتباهات فاحش 
داوران آن بازي اعتراف كرد و حتي بحث محروميت نيز 
مطرح شد. سوت هاي جهت دار به سود يك تيم خاص 
از ديگر ادعاهاي مطرح ش��ده در اين مدت بود. جالب 
اينجاست كه به رغم اعتراضات زياد مربيان، مصطفي 
هاش��مي معتقد بود مربيان پس از هر باخت، داوري را 

عامل شكست تيم شان معرفي مي كنند!
   شاهين طبع، جانشين حاتمي

انتخاب سرمربي تيم ملي بسكتبال بحث هاي حاشيه اي 
ليگ برتر را تكميل كرد. با روي كار آمدن طباطبايي به 
عنوان رئيس جديد فدراسيون تغيير كادرفني تيم ملي 
دور از انتظار نبود. با اين حال از آنجا كه مهران حاتمي با 
شهرداري تبريز قهرمان ليگ شده بود برخي ها معتقد 
بودند وي بايد همچنان به عنوان سرمربي تيم ملي به 
كارش ادامه دهد. به غير از حاتم��ي، يكي دو نفر ديگر 
نيز سرمربيگري تيم ملي را حق مسلم خود مي دانستند 
اما در نهايت فدراسيون تصميم قطعي اش را اعلام كرد 
و مهران شاهين طبع به عنوان نفر اول معرفي شد. بالا 
بودن بار فني و يك دست بودن كادرفني جديد از جمله 
نكات مثبت اين انتخاب اس��ت. با اين وجود مخالفان 
شاهين طبع بر اين باورند كه انتخاب مربي تيم سوم ليگ 
تصميم منطقي نبوده است. ديدار حساس تيم ملي با 
قزاقستان فردا برگزار مي شود اما به نظر مي رسد هنوز 

منتقدان شاهين طبع دست از مخالفت برنداشته اند. 
   سيلي مدير به مربي

درگيري فيزيكي مديرعامل با س��رمربي تيم رقيب از 
جمله عجيب ترين اخبار اين فص��ل ليگ برتر بود. در 
جريان ديدار دو تيم پتروشيمي و مهرام در مرحله اول 
ليگ، ش��اپور ياوري مديرعامل پتروشيمي به صورت 
مصطفي هاشمي سيلي نواخت و اين سيلي، جنجالي 
جديد به پا كرد. با اينكه در ابتدا تصور مي شد اين خبر 
تكذيب شود اما ياوري در مصاحبه اي رسماً اين اتفاق را 

تأييد كرد و اختلافات گذشته را عامل آن خواند. 
   جبران كمبودها

با پاي��ان يافتن مس��ابقات ليگ زمان آن رس��يده كه 
مسئولان فدراسيون براي جبران كمبودهاي گذشته 
دست به كار شوند. تا ش��روع فصل جديد زمان زيادي 
باقي مانده و انتظار مي رود كه مديريت جديد فدراسيون 
با برنامه ريزي دقيق كاستي هاي هميشگي را برطرف 
كند. از س��وي ديگ��ر اينكه حضور تيم هاي بيش��تر از 
ش��هرهاي مختلف علاوه ب��ر بالا بردن س��طح كيفي 
مسابقات موجب رشد و توسعه بسكتبال در سراسر ايران 
خواهد شد. حضور حاميان مالي مشكل اصلي تيمداري 
در اين رشته المپيكي است و اهالي بسكتبال اميدوارند 

دغدغه هاي مالي با حمايت اسپانسرها كمتر شود.

از اولين قهرماني آذربايجان تا ناكامي جنوبي ها
نگاهي به حواشي ريز و درشت ليگ برتر بسكتبال

وقت�ي از بازيك�ن خارجي صحبت 
مي كنيم، باي�د بازيكني مدنظرمان 
باش�د ك�ه از نظ�ر رعايت مس�ائل 
حرفه اي گري، چ�ه در داخل زمين 
و چه بيرون س�مبل باشد. هر تيمي 
چنين بازيكناني فارغ از رقم قرارداد 

وارد كرده، به نظر من برنده است

حضور تيم هاي بيش�تر از شهرهاي 
مختلف علاوه ب�ر بالا بردن س�طح 
كيفي،  موجب رشد و توسعه بسكتبال 
در سراسر ايران خواهد شد. حضور 
حاميان مالي مشكل اصلي تيمداري 

در اين رشته المپيكي است

اويل فصل شايد تيم ما در قواره يك 
تيم فيناليست نبود ولي رفته رفته، 
مخصوص�اً در پايان دور برگش�ت 
توانستيم جايگاه دومي را بگيريم 
و اين نشان مي دهد كه قهرمانی مان 
اصلاً شانسي نيست و با تمام تيم ها 

مي توانيم رقابت كنيم

گفت وگوی »جوان« با مهران حاتمي، سرمربي شهرداري تبريز، قهرمان ليگ برتر بسكتبال

راهي جز قهرماني پيش رويمان نبود!

شيوا نوروزي
     گزارش


